
صادرات فولاد مباركه با تمركز بر
 بازارهای آفریقایی و شرق آسیا دنبال می شود

گروه شهرســتانها - مریم مقضی: مدیرعامل گروه فولاد مبارکه گفت: 
فولاد مبارکه به عنوان یکی از شــرکت های پیشرو در صنعت فولاد ایران است 
و در سال جاری برنامه های گســترده ای برای افزایش صادرات خود دارد. این 
شرکت با در اختیار داشتن سهمی نزدیک به یک میلیارد دلار از صادرات کشور، 
با بیش از ۵۰ کشور دنیا ارتباط برقرار کرده است. سعید زرندی گفت: در سال 
جاری تمرکز بیشتری بر روی بازارهای جدید، به ویژه در مناطق شرق آسیا و 
آفریقا خواهیم داشت. هدف اصلی این است که با بررسی و شناسایی مشتریان 
نهایی، ارتباطات خود را به ســرعت گســترش دهیم و شــاهد افزایش میزان 
صادرات باشــیم. فولاد مبارکه با پتانســیل بالای صادراتی خود، در سال های 
گذشــته به دلیل ملاحظات تنظیم بازار، اولویــت را بر تأمین نیازهای داخلی 
گذاشته بود. اما اکنون در صورت فراهم شدن شرایط، امکان افزایش صادرات را 
داریم. به همین منظور، زیرساخت های لازم برای افزایش ۵۰ درصدی صادرات 

نسبت به شرایط فعلی در حال آماده سازی است.
در حــوزه محصولات، فــولاد مبارکه به ویژه در زمینــه ورق های فولادی، 
صــادرات خود را با هماهنگی وزارت صنعت و با رویکرد حمایتی وزیر محترم، 
گســترش خواهد داد. این شرکت در حال حاضر ورق گرم و سرد و همچنین 
ورق گالوانیــزه مازاد نیاز داخلی را به بازارهــای بین المللی صادر می کند.بازار 
صادراتی به راحتی به دســت نمی آید و تصمیمات نادرست در شرایط بحرانی 

می تواند به از دست رفتن مشتریان بین المللی منجر شود.
 به همین دلیل، درخواســت شده است که حمایت های لازم برای حفظ و 
گسترش بازارهای صادراتی این شرکت انجام شود.در این راستا، فولاد مبارکه 
در حال برنامه ریزی برای حضور در بازارهای جدید و تشکیل گروه های مشترک 
با کشــورهای مختلف به منظور همکاری در زمینه صادرات و تولید است.این 
شرکت همچنین به دنبال تبدیل اسلب به ورق و صادرات آن به بازارهای جهانی 
است. با توجه به این برنامه ها، امیدواریم که در سال جاری شاهد افزایش قابل 
توجهی در میزان صادرات خود باشــد و بتواند به عنوان یکی از بازیگران اصلی 

در بازار جهانی فولاد شناخته شود.

كشف و امحای مزرعه كشت خشخاش
 در شهرستان نکا

یک مزرعه کشت خشخاش در اراضی کشاورزی شهرستان نکا، با همکاری 
مدیریت جهاد کشاورزی و نیروی انتظامی، کشف و امحا شد.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، سعید صمدی زرینی مدیرجهاد کشاورزی 
نکا گفت: در پی هماهنگی های انجام شده با دستگاه قضایی و با حضور مسوول 
حراست، همکاران مرکز جهاد کشاورزی پی رجه و نیروی انتظامی، یک مزرعه 
کشت خشخاش به مســاحت ۰.۲ هکتار در اراضی کشاورزی این شهرستان، 
شناسایی و با حکم قضایی امحا گردید.او با تأکید بر عزم جدی مدیریت جهاد 
کشاورزی شهرستان نکا در برخورد با هرگونه تخلف در حوزه کشاورزی، افزود: 
این مدیریت با همکاری سایر دستگاه های ذی ربط، به طور قاطع با کشت مواد 
مخدر و هرگونه فعالیت غیرقانونی در اراضی کشــاورزی برخورد خواهد کرد.
صمدی از کشاورزان و بهره برداران بخش کشاورزی درخواست کرد در صورت 
مشاهده هرگونه مورد مشکوک، مراتب را به نزدیک ترین مرکز جهاد کشاورزی 

یا نیروی انتظامی  اطلاع دهند.

اولین سند مکتوب تاریخ آباده كشف شد
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان فارس از کشف 
یک کتیبه ساسانی به زبان پهلوی آن دوران در شهر آباده خبر داد و گفت: این 
نخستین کتیبه باستانی است که در شهر آباده کشف شده است و اولین سند 

مکتوب تاریخ این شهر محسوب می شود.
محمد ثابت اقلیدی با اعلام این خبر گفت: در یک غار در کوه خواجه عکاشه 
یک دفینه انجام شــده است که یک سنگر قبر است و طی روزهای اخیر یک 
کتیبه سنگ گور ساسانی در ورودی این غار کشف شده است.وی با بیان اینکه 
این کتیبه به زبان ساســانی پهلوی نوشته شده اســت، قدمت آن را به اواخر 
دوره ساســانی و بین ۱۴۰۰ تا ۱۶۰۰ ســال پیش اعلام کرد.به گزارش ایسنا، 
ثابت اقلیدی با تصریح اینکه این کتیبه توســط کارشناســان میراث فرهنگی 
خوانش شــده اســت، گفت: کتیبه مذکور توسط مسئول مرکز کتیبه شناسی 
تخت جمشــید مورد تأیید قرار گرفته است.مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشــگری فارس بیان کرد: این نخســتین باری است که در شهر 
آباده چنین کتیبه تاریخی را کشــف می کنیم. البته در شهرســتان آباده قلعه 
ایزدخواست یکی از شــاهکارهای دوران ساسانی را داریم اما این کتیبه نشان 
دهنده قدمت تاریخی شــهر آباده اســت.ثابت اقلیدی با اشاره به محل کشف 
کتیبه مذکــور گفت: این کتیبه کوه خواجه را به عنــوان محل دفن مردگان 
معرفی می کند و ترجمه نوشته های روی کتیبه یادآور تدفین باستانی نیاکان 
ما در دوران زرتشت و ساسانی در محل کوه خواجه به عنوان محلی برای دفن 
ایرانیان باستان است.وی یادآور شد: کتیبه مذکور توسط آرش نمیرانیان یکی از 
نوجوانان یزدی علاقه مند به تاریخ کهن ایران باستان کشف و به اطلاع میراث 
فرهنگی شهرستان آباده رسیده است که پس از بررسی های کارشناسان میراث 
فرهنگی این کتیبه به عنوان یک اثر هزار و ۵۰۰ ساله در شهر آباده شناخته و 

اقدامات حفاظتی برای حفظ این اثر انجام شده است.

۶۰ روز تعطیلی مدارس اردبیل بر اثر ناترازی انرژی
مدیرکل آموزش و پرورش استان اردبیل گفت: در سال تحصیلی جاری به 

دلیل ناترازی انرژی ۶۰ روز تعطیلی مدارس در استان اردبیل رقم خورد.
ســید اردشیر رشیدی در جلسه شــورای آموزش و پرورش استان اردبیل، 
اظهار داشــت: تمام تلاش ما بر این اســت تا موضوعات و مســائل اساسی و 
چالش های جدی آموزش و پرورش در جلســات شورا مطرح شده و برای برون 
رفت چاره اندیشی شود.وی تصریح کرد: در جلسات گذشته طرح نماد به عنوان 
نظام مراقبت اجتماعی در حوزه آموزش و پرورش مورد بررســی قرار گرفت و 

قرار شد در همه شهرستان ها این موضوع مورد توجه قرار گیرد.
مدیرکل آموزش و پرورش استان اردبیل به ناترازی انرژی و تعطیلی ۶۰ روزه 
مدارس استان در سال تحصیلی جاری اشاره کرد و گفت: در حالی که در برخی 
از کشور ها تقویم آموزشی بین ۷۰۰ تا یک هزار ساعت است، اما در کشور ما به 
دلیل تعطیلی های متعدد این فرصت آموزشــی به کمتر از ۶۰۰ ساعت رسیده 
است.رشــیدی افزود: ما با یک ماه تأخیر و تعلل در تقویم آموزشــی روبه رو 
هستیم و از همین رو برگزاری کلاس های جبرانی با همراهی مدارس پیش بینی 
شده که در مدارس خاص و هیات امنایی مشکلی در برگزاری کلاس ها و تأمین 

اعتبار مورد نیاز وجود ندارد.
وی در ادامه خاطرنشــان کرد: در مدارس عادی با تأمین اعتبار ۲ میلیارد 
تومانی از سوی استانداری می توانیم کلاس های تقویتی را برگزار کرده و حتی 

در تابستان ضعف و کاستی دانش آموزان را برطرف کنیم.
به گزارش تســنیم، مدیرکل آموزش و پرورش استان اردبیل اضافه کرد: با 
همکاری بنیاد آموزشی سامانه ای طراحی شده تا آموزش های غیرحضوری بر 
اســاس رشته ها به مخاطبان ارائه شود که برای دانش آموزان استان اردبیل نیز 
این کلاس های رایگان از امروز دایر شده است.رشیدی ضرورت توسعه خوابگاه 
و فضای دانشگاه فرهنگیان را یادآور شد و بیان کرد: در ۱۵ سال گذشته بیش 
از ۷۵۰ هزار ورودی به آموزش و پرورش داشتیم که اغلب آنها از طریق آزمون 
استخدام و ماده ۲۸ و طرح مهرآفرین وارد آموزش و پرورش شدند در حالی که 

تعداد زیادی از این معلمان از تخصص و تبحر معلمی برخوردار نبودند.
وی در ادامه یادآور شــد: تنها ۳۵ درصد تأمین نیروی آموزش و پرورش از 
طریق دانشــگاه فرهنگیان اســت و مابقی از طریق جذب و استخدام در قالب 
طرح های مختلف است که خود این امر ضربه ای جدی به کیفیت نظام آموزشی 
وارد کرده اســت.مدیرکل آموزش و پرورش استان اردبیل به برنامه های هفته 
گرامیداشت مقام معلم اشاره کرد و گفت: با گذر از مرحله شهرستانی، منطقه ای 
شــاهد انتخاب معلمان به صورت اســتانی و معرفی سه معلم و هشت کارمند 
آموزشی به رقابت های کشوری بودیم تا در هفته گرامیداشت معلم تجلیلی را 

از آنها داشته باشیم.
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نیاز اشتهارد به توسعه راه آهن 
سرپرست فرمانداری شهرستان اشتهارد گفت: جوانان 
جویای کار به دلیل بعد مســافت، حوادث جاده ای و نبود 
شــبکه ریلی تمایلی به کار در شــهرک های صنعتی این 

شهرستان ندارند.
محمد صــادق کمالــی در گفت وگو با ایســنا درباره 
ظرفیت های صنعتی در شهرســتان اشــتهارد، اظهارکرد: 
استقرار شهرک های صنعتی در این شهرستان یک پتانسیل 
بی نظیر در زمینه های اشتغال، اقتصاد و رونق آن محسوب 
می شود.وی افزود: با وجود این ظرفیت ارزشمند، مهمترین 
مسئله ای که در مورد آن نیازمند مساعدت و توجه مجموعه  
دستگاه های ملی هستیم، ایجاد و توسعه حمل و نقل ریلی 
و جاده ای مناسب برای شهرســتان اشتهارد است.کمالی 
ادامه داد: جوانان زیادی از کرج و اســتان های همجوار به 
کار در شهرک های صنعتی اشتهارد تمایل دارند، اما نبود 
شــبکه حمل و نقل ریلی یکی از موانع بر سر راه آنهاست 
و این موضوع به یک نیاز اساسی در این شهرستان تبدیل 
شده است.سرپرســت فرمانداری شهرستان اشتهارد بیان 
کرد: از این رو ضرورت دارد، برای ســهولت تردد و کاهش 
سرانه هزینه های حمل و نقل صاحبان صنایع، شبکه ریلی و 
خطوط حمل و نقل همگانی به ظرفیت شهرستان اشتهارد 

اضافه شود.
وی در ادامه عنوان کرد: شــهرک های صنعتی اشتهارد 
نیاز به نیروی کار دارند، اما افراد جویای شغل به دلیل بعد 
مســافت، حوادث جاده ای و سایر موضوعات تمایلی به کار 
در شــهرک های صنعتی ندارند.کمالی با اشاره به اینکه با 
ایجاد شبکه ریلی و حمل و نقل همگانی، مشکل جابه جایی 
و تامین نیروی کار صنایع این شهرســتان برطرف خواهد 
شــد، افزود: محدودیت های فعلی در شــبکه حمل و نقل 
دغدغه هایــی را برای صاحبان صنایع بــه وجود آورده که 
امیدواریم با توسعه خطوط حمل و نقل و ایجاد شبکه ریلی 
این مســئله رفع شود.سرپرست فرمانداری اشتهارد گفت: 
در حال حاضر واحدهای صنعتی متعددی در شهرک های 
صنعتی اشتهارد، کوثر و امید البرز در حال فعالیت اند که از 

ظرفیت های اشتغال زیادی برخوردار هستند.

سرانه پایین آموزشی ساوه
 زنگ خطری برای

 آینده فرهنگی و اجتماعی منطقه
فرماندار ساوه با تاکید بر لزوم ارتقای فرهنگ عمومی در 
ساوه برای پیشگیری از بحران های اجتماعی گفت: سرانه 
آموزشی این شهرستان، مشابه استان های محروم بوده و در 
پایین ترین سطح استان مرکزی قرار دارد که این امر زنگ 

خطری برای آینده فرهنگی و اجتماعی منطقه است.
ســیدمهدی حســینی در جلســه شــورای فرهنگ 
عمومی ســاوه اظهــار کــرد: ارتقای فرهنــگ عمومی در 
شهرســتان ســاوه، به عنــوان یکــی از مناطــق ویژه با 
پیچیدگی های امنیتی و اقتصــادی، ضرورتی انکارناپذیر 
برای پیشــگیری از بــروز آســیب های اجتماعی و تحقق 
توسعه پایدار است. فقدان سازوکار مؤثر در بهبود فرهنگ 
عمومی و عدم تطابق فرصت ها و مزیت ها با زیرساخت های 
موجــود، تهدیــدی جدی بــرای این منطقه محســوب 
 می شــود که نیازمند بازنگری اساسی و اقدامات تخصصی 

است.
وی گفــت: متولیان فرهنگی ســاوه موظفند با تدوین 
سازه ای مشــخص و ساختارمند، مشــکلات این حوزه را 
اولویت بندی و دسته بندی کنند. نبود فضای مناسب برای 
رشد شــاخص های فرهنگی، آموزشی، ورزشی و تفریحی، 
ســاوه را در زمره مناطق محروم کشــور قرار داده اســت. 
سرانه آموزشــی این شهرستان، مشابه استان های محروم، 
در پایین ترین سطح اســتان مرکزی قرار دارد که این امر 
 زنــگ خطری بــرای آینده فرهنگــی و اجتماعی منطقه

 است.
فرماندار ســاوه تصریح کــرد: فرهنگ عمومی به عنوان 
بنیان توســعه، ارتباط مســتقیمی با رشــد ســرانه های 
زیرســاختی دارد که ورود دغدغه مند دستگاه های اجرایی 
فرهنگی و تشکیل کارگروه های اثرگذار می تواند راهگشای 

ارتقای این شاخص ها باشد. 
نبود زیرســاخت های کافی، از جمله امکانات آموزشی 
و تفریحی، زمینه ســاز آســیب های اجتماعی شده و این 
چالش ها باید به سرعت مورد توجه قرار گیرند.حسینی بیان 
کرد: برای تحقق این مهم، بازنگری در فضای موجود و تغییر 
رویکردها ضروری است. دستگاه های متولی باید با نگاهی 
تخصصی و برنامه ریزی دقیق، ضمن شناسایی مزیت های 
منطقــه، برای تبدیل تهدیدها به فرصت ها گام بردارند. در 
غیر این صورت، بی توجهی به این مسائل می تواند ساوه را 

به سوی بحران های اجتماعی عمیق تر سوق دهد.
وی خاطرنشان کرد: انتظار می رود با هم افزایی نهادهای 
فرهنگی و اجرایی، ســاوه به الگویی برای توسعه فرهنگی 
و اجتماعی در منطقه تبدیل شــود. این مهم تنها با عزمی 

 راسخ و برنامه ریزی های مدون محقق خواهد شد.

امسال ۱۲۰ روستای آذربایجان غربی 
گازرسانی می شود

مدیرعامل شرکت گاز آذربایجان غربی از گازرسانی به 
۱۲۰ روستای استان طی سال جاری خبر داد.

علیرضا شــیخی در گفت و گو با مهر، با بیان اینکه هم 
اکنون شاخص گازرســانی در بخش روستایی استان ۸۸ 
درصد است، افزود: این میزان در کشور ۸۶.۱ درصد است 
که با گازرسانی به ۱۲۰ روســتا طی سال جاری شاخص 

استان افزایش می یابد.
وی با بیان اینکه تاکنون ۲۰ هزار کیلومتر لوله گذاری 
گاز در آذربایجان غربی انجام شده است، افزود: از این میزان 
۶۳۰۰ کیلومتــر مربوط به گاز شــهری و ۱۲ هزار و ۷۴۰ 
کیلومتر مربوط به گاز روستایی و ۹۶۰ کیلومتر نیز مربوط 

به گاز بخش صنعتی است.
شیخی با اشاره به وجود دو هزار و ۸۲۸ روستا در استان، 
اظهار کرد: طبق قانون ما موظف به گازرسانی به روستاهای 
بالای بیست خانوار هستیم؛ از روستاهای استان، دو هزار و 
۵۶۴ روستای بالای ۲۰ خانوار است که تاکنون به یک هزار 

۹۱۰ روستا گازرسانی شده است.
وی هدف گذاری ســال جاری شــرکت گاز آذربایجان 
غربــی را اجرای پروژه های مختلف شــهری و روســتایی 
و اضافه شــدن یک هزار کیلومتر دیگر به مجموع شــبکه 
گذاری صورت گرفته در اســتان اعلام کرد و گفت: از این 
میزان ۸۰۰ کیلومتر مربوط به گازرســانی روستایی، ۱۱۵ 
کیلومتر گازرســانی شــهری و ۷۵ کیلومتر نیز گازرسانی 

صنعتی است.
وی اظهار کرد: با توســعه گازرســانی صــورت گرفته 
در اســتان طی سال های اخیر، ۴ شهرســتان میاندوآب، 
چهاربرج، اشــنویه و نقده به عنوان شهرســتان های سبز 
تبدیل شده و مناطق شهری و تمام مناطق روستایی قابل 

گازرسانی آنها از نعمت گاز برخوردار شده اند.

البرز

استان مرکزی
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حال وروز  لرســتان  سنگ  صنعت 
بیشماری  ســنگ های  ندارد؛  خوشی 
که پیش پای لنــگ این صنعت وجود 
دارد، فرصت سوزی بزرگی را رقم زده، 
فرصت ســوزی که لرستان را از درآمد 
کرده  محروم  صنعــت  این  میلیاردی 

است.
نام صنعت ســنگ ایران و بــازار برخی 
ســنگ های ســاختمانی در جهــان با نام 
استان لرســتان پیوند خورده است، بیشتر 
معادن لرســتان به سنگ های نما و تزئینی 
اختصــاص دارد.از انواع معادن این اســتان 
می توان به ســنگ گچ، سنگ آهک، سنگ 
چینی، فرو سیلیس، فلدسپات، تالک، نمک 
و سنگ لاشه پالون اشاره کرد.این در حالی 
اســت که به رغم ظرفیت تولید و اشــتغالی 
که در صنعت ســنگ لرســتان وجود دارد، 
متأسفانه این صنعت با مشکلات عدیده ای 
دست به گریبان است که فعالیت سنتی و یا 
راکد بودن واحدهای سنگ بری، خام فروشی 
ســنگ لرستان و ضایعات بالای این صنعت 
به تنهایــی برای عدم کامیابــی این صنعت 

جهانی کافی است.
یک فعــال حوزه ســنگ لرســتان در 
ایــن رابطه بــا مهر، اظهار داشــت: یکی از 
مهم ترین مشــکلات واحدهای ســنگ بری 
لرســتان دستگاه هایی اســت که ۳۲ سال 
اســت کار می کنند. وی گفت: دستگاه های 
سنگ بری های لرستان مستهلک هستند و 

از رده خارج شده اند.
این فعال حوزه ســنگ لرستان در ادامه 
ســخنان خود با بیــان اینکه مــا به دلیل 
نداشتن توان مالی نمی توانیم این دستگاه ها 
را تعویــض کنیم، ادامه داد: مشــکل دیگر 
واحدهای ســنگ برای لرســتان، موضوع 
سنگ »کوپ« است.وی بیان داشت: سنگ 
»کوپ« لرستان باکیفیت نیست، خیلی کم 
سنگ »کوپ« باکیفیت از معادن به دست 

ما می رسد. فعال دیگر حوزه سنگ لرستان 
در گفت وگو با خبرنگار مهر، اظهار داشــت: 
معادن سنگ با کیفیت به ما نمی دهند.وی 
با بیان اینکه اگر ســنگ خوب به دست ما 
برسد، مشــتری ما زیاد است، تصریح کرد: 
همچنین کار با سنگ خیلی سخت است، اما 
اگر دستگاه های ما به روز باشند، هم کیفیت 
ســنگ های تولیدی ما بالا می رود، هم کار 

برای ما راحت می شود.
سید محمود حســینی کارشناس حوزه 
ســنگ و معادن لرســتان در این رابطه با 
مهــر، اظهار کرد: در لرســتان ۱۷۵ معدن 
وجود دارد.وی عنــوان کرد: در حال حاضر 
از این تعداد، ۱۳۸ معدن فعال در لرســتان 
داریم.این کارشــناس حوزه سنگ و معادن 
لرستان در ادامه سخنان خود با بیان اینکه 
در لرستان ۶۲ سنگ تزئینی تولید می شود، 
افزود: سالانه بیش از یک میلیون تن سنگ 

تزئینی در معادن لرستان تولید و استخراج 
می شود.حســینی، بیان داشــت: بازارهای 
خارجی سنگ لرستان مربوط به کشورهای 
عراق، ارمنستان، آسیا میانه و… است.وی 
در ادامه ســخنان خود، گفت: لرستان سهم 
اندکی از ســود این بازار دارد چرا که بخش 
زیادی از ســنگ اســتان به صورت خام از 

لرستان خارج می شود.
شــیخ مرادی معاون ســازمان صنعت، 
معدن و تجارت لرستان نیز در این رابطه با 
مهر، اظهار داشت: از میزان سنگ استخراج 
شــده از معادن لرستان قریب به ۶۰ درصد 

جذب واحدهای فرآوری استان می شود.
وی عنوان کرد: بقیه سنگ استخراج شده 
از سنگ استخراج شده از معادن لرستان به 
خارج از استان صادر می شود.معاون سازمان 
صنعت، معــدن و تجارت لرســتان، افزود: 
درصد کمی از ســنگ لرستان و حدود پنج 

درصد صادر می شود.
شیخ مرادی با تأکید بر اینکه حوزه سنگ 
یــک زنجیره کامل از معدن تا مصرف، بیان 
داشــت: در این راســتا حتماً باید معادن ما 
پیشرفت تر شــوند.وی ادامه داد: تجهیزات 
معدنی و اســتخراج باید به گونه ای باشــد 
که ســنگ استخراج شــده از کیفیت لازم 

برخوردار باشد.
معاون ســازمان صنعت، معدن و تجارت 
لرستان با تأکید بر اینکه خیلی از واحدهای 
ما با رویکرد صادراتی احداث نشده اند، بیان 
داشــت: الان این واحدها نیاز به بازسازی و 

نوسازی دارند.
به هر روی روایت صنعت سنگ لرستان 
روایتی تلخ از صنعت اســت، فرصت سوزی 
که میلیاردها تومان پــول را از جیب مردم 
لرستان خارج می کند درحالی که این درآمد 

باید راهی حساب لرستان شود.

رئیــس اداره حفاظت منابع طبیعی 
با اشاره به وجود آفاتی مانند  اصفهان 
کرم جوانه خوار بلوط و ابریشــم باف 
استان،  زاگرسی  جنگل های  در  ناجور 
گفت: تاکنون بروز این آفات به مرحله 

بحرانی نرسیده است.
امیــن حافظی بــا بیان اینکه تــا امروز 
وضعیت آفت جوانه خوار بلوط در جنگل های 
زاگرسی غرب و جنوب غرب استان اصفهان 
مرحله بحرانی نرســیده اســت، اظهار کرد: 
متأســفانه در حال حاضر بلوطســتان های 
لرســتان و چهارمحال و بختیــاری به طور 
جدی درگیر آفت جوانه خوار بلوط شــدند 
که هر ۲ اســتان همجوار محدوده جنگلی 
استان اصفهان هستند.وی با اشاره به اینکه 
جنگل های زاگرسی اســتان اصفهان بیش 
از ۶۵ هزار هکتار وســعت دارد، افزود: ۴۰ 
هزار هکتار از این جنگل ها در شهرســتان 
فریدون شهر و ۲۵ هزار هکتار در شهرستان 

سمیرم گسترده شده است.
رئیس اداره حفاظت و حمایت اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری اصفهان با بیان 
اینکه در جنگل های شهرستان سمیرم آفت 
جوانه خوار نداریم زیرا گونه غالب این جنگل 
بلوط نیست، خاطرنشان کرد: در جنگل های 
فریدونشــهر این آفت مشــاهده شده چون 
گونــه غالب بلوط بوده و ایــن گونه میزبان 
آفت جوانه خوار اســت اما تا امروز وضعیت 
آفت جوانه خوار در استان اصفهان به صورت 

بحرانی نشده است که نیاز به مبارزه داشته 
باشد.حافظی ابراز کرد: مدام به صورت روزانه 
و هفتگی در حــال پایش جنگل های بلوط 
استان هســتیم و اگر که جمعیت این آفت 
از یــک حدی فراتر رود آن وقت باید زمینه 
مبــارزه با این آفت فراهم شــود اما تاکنون 

اقدامی به مقابله نداشتیم.
وی ادامه داد: باید توجه داشت که آفت 
جوانه خوار بلوط در جنگل های بلوط وجود 
دارد امــا جمعیت آن در حــد بحرانی و به 
اصطلاح آســتانه خسارت جنگل نیست که 

نیاز به مبارزه باشد.
رئیس اداره حفاظت و حمایت اداره کل 
منابع طبیعــی و آبخیزداری اصفهان افزود: 
ســطح درگیر این آفت در جنگل های بلوط 
اصفهان به صورت نقطه ای در چند بخش از 

جنگل پراکنده است و برای مثال به صورت 
تک پایه های درخت درگیر شــده است در 
حالی که در جنگل های اســتان های مجاور 
درختانی مشاهده می شود که بر اثر طغیان 
این آفــت هیچ برگ ندارد و انگار خشــک 
شــده و در شــرایط بحرانی قرار می گیرند.
حافظی تصریح کرد: باید توجه داشــت که 
آفت همیشه در جنگل ها و مراتع وجود دارد 
اما یک زمان می رســد که این آفت طغیان 
می کند و آن زمان باید با آفت مبارزه کرد اما 
در شرایط معمول نیاز به مقابله ندارد زیرا آن 
هم یک موجود زنده است و یک سیکلی را 
در طبیعت طی می کند اما جمعیت آن اگر 
به سمت بحرانی شدن پیش رفت آن زمان 
می بایست مقابله کرد که در استان اصفهان 

خوشبختانه وضعیت بحرانی نیست.

وی خاطرنشان کرد: یکی از دلایل عمده 
که منجر به طغیان این آفت می شود شرایط 
اقلیمی اســت، هــم گرمایــش زمین و هم 
کاهش نزولات جوی اثر مســتقیم بر بروز و 
طغیان آفت در جنگل های ما دارد در حالی 
که اگر بارش زیــاد و پراکنش و برودت هوا 
مناسب باشد بی تردید این آفت نمی تواند به 

جنگل ها صدمه بزند.
حافظی افزود: اما زمانی که بارندگی کم و 
درختان ضعیف می شوند خاک، آن رطوبت 
را ندارد که درخت بتواند سریع خود را احیا 

کند و متأسفانه آفت آسیب می زند.
رئیــس اداره حفاظت و حمایــت اداره 
کل منابــع طبیعی و آبخیــزداری اصفهان 
با بیان اینکه راه حــل مقابله با آفت جوانه 
خوار بلوط صرفاً محلول پاشی است، گفت: 
محلول دارای ترکیبات باکتریایی و سازگار 
با طبیعت اســت که صرفاً روی همان گونه 
خاص جنگلی تأثیر گذارنــد و لارو آفت را 

از بین می برند.
به گزارش مهر، حافظی همچنین به بروز 
ســایر آفات در جنگل های زاگرسی استان 
بــر اثر تغییر اقلیم نیز اشــاره کرد و گفت: 
آفت های بسیاری در حوزه جنگلی داریم که 
با آنها مقابله می شــود که از جمله آنها آفت 
دارواش است و سال گذشته در سطح ۲۰۰ 
هکتار از جنگل های فریدونشهر که وضعیت 
بحرانی شده بود با این آفت مقابله و شرایط 

کنترل شد.

امور جنگل  ســازمان منابع  معاون 
طبیعــی و آبخیزداری کشــور گفت: 
نرمال  حالت  در  زاگــرس  جنگل های 
ظرفیت چــرای ۱۶ میلیون رأس دام را 
دارد اما امروز ۳۶ میلیون رأس دام در 
این جنگل ها چــرا می کنند. همچنین 
تغییر اقلیم هم زوال زاگرس را مضاعف 

کرده است.
رسول اشرفی پور در همایش بین المللی 
مدیریت پایدار جنگل هــای زاگرس که روز 
سه شــنبه نهم اردیبهشــت در دانشکدگان 
کشــاورزی و منابع طبیعی دانشگاه تهران 
در کرج برگزار شــد، اظهارکرد: بیش از ۱۰ 
میلیــون جمعیت و حدود ۲۷ هزار روســتا 

و آبــادی در کنار و فــلات مرکزی ایران در 
منطقه ای حدود ۳۳ میلیون هکتار مســتقر 
هســتند که بیشــترین اثرگــذاری بر روی 
سلامت محیط زیست و ساکنین آن مرهون 
جنگل های زاگرس اســت.وی افزود: امروزه 
جنگل های زاگرس شــدیداً نیاز به حفاظت 
دارد چون آســیب هایی کــه در حال حاضر 
متوجه جنگل های زاگرس شده، بیانگر فشار 
مضاعفی است که در طول تاریخ طبیعی بر 
سر این رویشــگاه ها آمده است.اشرفی پور 
ادامه داد: تغییر اقلیم، این فشارها را در زوال 
جنگل های زاگرس مضاعف تر کرده است. از 

این رو باید برای آن برنامه داشته باشیم.
وی گفت: اقدامات موثری در قالب طرح 

ملــی صیانت از جنگل های زاگرس شــروع 
شــده و در بســیاری از حوزه هــا همیاری 
مردمی کمکــی در جهت احیاء و بازســازی 
جنگل هــا بوده اســت.معاون امــور جنگل  
ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری اظهار 
کرد: باید فکری برای تاب آوری سکونت های 
زاگرس داشته باشیم، چون وضعیت ناپایداری 
دارد و یکی از راهکارهای تاب آوری موضوع 
جنگل داری اجتماعی اســت.وی بیان کرد: 
جنگل داری اجتماعی یک الگو و یک حرکت 
پویا است که در بستر برنامه ریزی اجتماعی و 
اقتصادی طبیعی جنگل های زاگرس محقق 

می شود و باید به آن توجه کرد.
اشــرفی پور بیان کرد: بــرای تحقق این 
امر نیاز به انسجام بخشــی بین دستگاه های 
مختلف داریم و باید در سطح ملی و استانی 
این موضوع را به وجود بیاوریم.وی ادامه داد: 
در این مســیر باید نظرات و طرح های افراد 
مســئول را در حوزه های مختلــف اجرائی، 
قضایــی و تحقیقی و در رابطه با مســائل و 

مدیریت بوم سازگان مشخص کنیم.
به گزارش ایســنا، معــاون امور جنگل  

سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری در ادامه 
این همایش با اشاره به آسیب چرای بی رویه 
یادآور شــد: امروز ۳۶ میلیون واحد دامی در 
بوم سازگان زاگرس چرا می کنند، در حالی 
که اگر شــرایط در زاگرس نرمال باشد هم 
این ظرفیت بیش از ۱۶ میلیون واحد نیست. 
این برای نظام دام پروری ما خوب نیســت و 
همچنــان این وضعیت را با بی تفاوتی ادامه 

می دهیم.
وی گفت: ایــن امر نشــان می دهد که 
مســائل بوم ســازگان زاگرس فرابخشی و 
خارج از حیطه وظایف یک ســازمان است 
و باید در ســطح ملــی بــه آن توجه کرد.
اشــرفی پور توضیح داد: در بحث الگوسازی 
جنــگل داری اجتماعی به تحقــق مواردی 
چون انسجام بخشی در سطح ملی، مشخص 
کردن ساختار سازی اجرایی در سطح ملی و 
استانی، توامندسازی جوامع محلی نیاز است.
وی افــزود: در عرصه های طبیعی و حفاظت 
از آن بــه جوامع محلی نیــاز داریم و هر جا 
کــه از توامندی آنها اســتفاده کرده ایم، به 

موفقیت هایی دست پیدا کرده ایم.

آفت ملخ کوهاندار با تغذیه از گیاهان 
این  خارشــتر،  و  تاغ  همچون  مرتعی 
روز ها به تهدیدی جــدی برای مراتع 
خراســان جنوبی تبدیل شده و بیش 
از ۵۰ هزار هکتــار از اراضی طبیعی را 

درگیر کرده است.
این روز ها آفتی به نــام ملخ کوهاندار به 
مراتع استان هجوم آورده و کارشناسان منابع 
طبیعی و گیاه پزشــکی را درگیر مبارزه ای 
کارشــناس  اســت.نصرآبادی،  کرده  جدی 
گیاه شناســی در خراسان جنوبی با اشاره به 

ویژگی های این آفت گفت: »ملخ کوهاندار از 
گیاهان مرتعی به ویژه تاغ و خارشــتر تغذیه 
می کند و آســیب قابل توجهی به پوشــش 
گیاهی وارد می ســازد، اما خوشــبختانه به 
گیاهــان زراعــی و باغی آســیبی نمی زند.
وی افزود: در حال حاضر مناطق شاســکوه 
زیرکوه، شهر قائن و عشق آباد طبس درگیر 
این آفت هستند و در مجموع حدود ۵۰ هزار 
هکتار از مراتع شهرستان های زیرکوه، قائنات 

و عشق آباد به ملخ کوهاندار آلوده شده اند.
به گفته نصرآبادی، از بین رفتن پوشش 

گیاهی این مناطق می تواند زمینه ساز حرکت 
شن های روان، طوفان گرد و خاک و آسیب 
جدی به مراتع شــود، به ویژه آنکه دام هایی 
مانند شتر و گوســفند نیز به علت آلودگی 
مراتــع از تغذیه در این مناطــق خودداری 

می کنند.
رجبی، رئیس اداره منابع طبیعی زیرکوه 
نیــز با تأیید طغیان این آفت گفت: عملیات 
سمپاشــی در مناطق آلوده با اســتفاده از 
تجهیزات زمینی و پهپاد هــا در حال انجام 
اســت و این روند بین یــک هفته تا ده روز 

ادامه دارد.وی با اشــاره به گستردگی سطح 
آلودگــی افزود: »با وجــود تلاش های انجام 
شده، امکانات موجود برای کنترل این آفت 
کافی نیست و همکاری بهره برداران مراتع و 
مشارکت مردم منطقه برای مهار آن ضروری 

است.
در حال حاضــر عملیات مبارزه و کنترل 
ملخ کوهاندار در تمامی شهرستان های درگیر 
ادامه دارد و مسئولان منابع طبیعی امیدوارند 
با تداوم اقدامات کنترلی و مشارکت مردمی، 
از گسترش خسارت این آفت جلوگیری شود.

صنعت سنگ لرستان حال وروز خوشی ندارد

خام فروشی سنگ لرستان

جنگل های بلوط  اصفهان در محاصره آفات

هشدار معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی:

زاگرس رو به زوال است

آفت ملخ كوهاندار، مهمان ناخوانده مراتع خراسان جنوبی شد


